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اقتصادی

عصرآزادی/ سرویس اقتصادی: در جلسه هم 
اندیشی تعدادی از فعالان اقتصادی آذربایجان 
شرقی با اعضای کمیسیون اجتماعی مجلس در 
ات�اق بازرگانی تبریز، بر ل�زوم برخی اصلاحات 
در مت�ن قوانی�ن کار و تامی�ن اجتماعی تاکید 

گردید.
کمیس�یون می تواند موجب حل بس�یاری از 

مشکلات شود
نائب رئیس اتاق بازرگانی تبریز در این جلسه گفت: 
این کمیس��یون یکی از کارآمدترین کمیسیون های 
مجل��س در حوزه مس��ائل مرتبط ب��ا کار بوده و این 
جلسه هم اندیشی می تواند منجر به حل بسیاری از 

دغدغه ها و مشکلات این حوزه شود.
"ابوالفتح ابراهیم��ی" ادامه داد: فع��الان اقتصادی 
آذربایجان ش��رقی همواره با مش��کلات و چالشهای 
جدی در حوزه های تامین اجتماعی همچون قوانین 
مربوط به مش��اغل س��خت و زیان آور، سهم کارفرما 
در پرداخ��ت ح��ق بیم��ه، معافیت ه��ای بیمه ای و 
غیره مواجه بوده اند که با عنایت اعضای کمیس��یون 

اجتماعی مجلس امیدوار به رفع این موانع هستند.
هیچگون�ه نظارتی برای اجرای اصل ۴۴ وجود 

ندارد
معاون حقوق��ی و امور مجلس اتاق ایران نیز گفت: 
ب��ا اجرای قانون اصل ۴۴ ق��رار بود که دولت کوچک 
و بخ��ش خصوصی، بزرگ ش��ود اما ه��م اکنون این 
اصل اجرایی نشده و نظارتی از سوی قوه مقننه برای 

اجرای این اصل وجود ندارد.
"محمدرض��ا رمضانی" با انتق��اد از عدم نظارت قوه 
مقننه بر روی اجرایی نش��دن بخشی از برنامه ششم 
توس��عه افزود: این موضوع باید در برنامه هفتم مورد 

توجه و عنایت ویژه مجلس قرار گیرد.
قان�ون کار باید ب�ا منافع دوس�ویه کارفرما و 

کارگر همراه باشد
نماینده اتاق بازرگانی در هیات های بدوی و تجدید 

نظر تشخیص مطالبات تامین اجتماعی استان نیز در 
این جلس��ه با اش��اره به ترکیب ای��ن هیات ها گفت: 
تع��داد اعضای این هیات ها زوج اس��ت در حالی که 
برای تصمیم گی��ری نیاز به تعداد اعضای فرد بوده و 

اشکالاتی بر ترکیب اعضا نیز وارد است.
"محمدعلی س��لطانی" بر لزوم اصلاحاتی در قوانین 
سخت و زیان آور نیز تاکید کرده و همچنین از ضرورت 

تغییر قانون کار متناس��ب با منافع دوسویه کارفرما و 
کارگر سخن گفت. "مهدی امینی" دیگر نماینده اتاق 
در هیات های بدوی و تجدید نظر تشخیص مطالبات 
تامین اجتماعی استان نیز بر لزوم اصلاحاتی در قانون 

بیمه بیکاری تاکید کرد.
"یوس��ف احمدی" دیگ��ر نماینده ات��اق در هیات 
های بدوی و تجدید نظر تش��خیص مطالبات تامین 

اجتماعی اس��تان با انتقاد از بازرس��ی از کارگاه ها و 
دفاتر قانونی گفت: موضوعی ب��ه نام دفاتر قانونی در 
متن قانون مطرح نش��ده و صلاحیت تامین اجتماعی 

صرفا در تعیین رابطه کار و کارفرمایی است.
وی همچنی��ن ب��ر لزوم اصلاح بنده��ای مربوط به 
قوانین مشاغل سخت و زیان آور و ترکیب هیات های 

تشخیص مطالبات اشاره کرد.
جمش��ید برزگر عضو هیات نمایندگان اتاق تبریز و 
محمد اس��معیل اکبری، دبیر کمیته صنعت احداث 
اتاق تبریز نیز بر لزوم اصلاح ماده ۵ قانون بیمه های 

اجتماعی کارگران ساختمانی تاکید کردند.
صنایع کوچک باید در اختیار اس�تانداران هر 

استان باشد
رئیس کمیس��یون اجتماع��ی مجلس نیز با اش��اره 
به مش��کلات مطرح ش��ده از س��وی فعالان اقتصادی 
آذربایجان ش��رقی گف��ت: در خصوص اص��لاح ماده ۵ 
قانون تامی��ن اجتماعی، تلاش زی��ادی صورت گرفته 
است که هم اکنون پس از تصویب مجلس راهی شورای 
نگهبان ش��ده اما در صورت ارائه پیشنهادات منطقی از 
س��وی فعالان بخش خصوصی، شاهد اصلاح مجدد آن 
خواهیم بود. "مهدی عیس��ی زاده" با اشاره به اختلاف 
مابین سازمان تامین اجتماعی و سازمان صنایع کوچک 
افزود: قانونگذار در این خصوص تکلیف را مشخص کرده 
که صنایع کوچک در اختیار استانداران هر استان باشد 
تا شاهد عدم ایجاد اختلاف در این حوزه باشیم. وی در 
خصوص ترکیب اعضای هیات های بدَوی و تجدیدنظر 
تش��خیص مطالبات س��ازمان تامی��ن اجتماعی تاکید 
کرد: پیگیری ه��ای لازم در این خصوص از وزارت کار 
و تعاون صورت گرفته و مجددا ش��اهد پیگیری در این 
زمینه خواهیم بود. رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس 
اضافه کرد: پیش��نهادات مطرح شده در این نشست در 
جلسه ای با حضور اعضای کمیسیون، روسای سازمان 
تامین اجتماعی و دیگر مدیران و مسئولان مربوطه مورد 

پیگیری قرار می گیرد.

ب�ا وجود اص�رار دولت ها بر اج�رای قانون »رف�ع موانع تولید« 
همچنان م�واد مهم آن اجرایی نش�ده و کارشناس�ان می گویند 
»حس�اب ویژه تس�هیلات در گردش« یکی از راه حل های مسئله 

صنعت است.
به گزارش ایرنا، یکی از جدی ترین مسائل کنونی صنعت ایران یعنی بحث 
تسهیلات برای سرمایه در گردش، پیشینه مفصلی دارد و در چند دهه گذشته 
بارها س��ر برآورده و به جلس��ات مدیران ارشد و مسئولان کشور هم کشیده 
شد؛ نکته ش��اید عجیب اما این است که با وجود چاره اندیشی قانون گذاران 
و وضع قانون مش��خص و تدوین آئین نامه اجرایی آن هم در یک دهه پیش، 
همچنان این مسئله به قوت خود باقی است. به عبارت ساده تر با وجود اینکه 
قانون گذاران با نیت حل همین مسئله یکی از مواد قانون »رفع موانع تولید« 
را به همین بحث تس��هیلات دهی بانک ها به صنعت کشور اختصاص دادند 
و ش��یوه اجرایی شدن این قانون هم به آئین نامه درآمده و صاحب نظران هم 
راه حل »حساب ویژه تسهیلات در گردش« را پیشنهاد دادند، اما همین حالا 
این مس��ئله یکی از مشکلات اساسی صنعت کشور و پیشران های اقتصادی 
اس��ت. قانون اما دقیقاً چه می گوید، کی وضع ش��ده و آئین نامه اجرایی آن 
چگونه است؟ راه حل این قانون برای مسئله سرمایه در گردش صنایع چیست 
و آیا در ش��رایط کنونی می تواند راهگشا باشد؟؛ »حساب ویژه« که بارها در 

جلسات صاحبان صنایع با مدیران اقتصادی و بانکی مطرح شده چه می گوید 
و چه جزئیاتی دارد؟ گزارش پیش رو تلاشی است برای پاسخ به این پرسش ها 
و موارد مشابه، آن هم با بررسی قوانین رسمی و آئین نامه های تدوین شده در 

حدود ۱۵ سال گذشته.
راه حلی به نام »حساب ویژه«

»عامل موثر بر عدم رشد تولید و توسعه صادرات عدم اجرای کامل قانون 
رفع موانع تولید رقابت پذیر و ارتقای نظام مالی کشور باز است؛ طبق ماده ۲۱ 
این قانون، بانک مرکزی موظف اس��ت برای تامین سرمایه در گردش پایدار 

برای واحدهای صنعتی، معدنی، کش��اورزی، حمل ونقل، صنوف، بنگاه های 
دانش بنیان و شرکت های صادراتی در حال کار حداکثر ظرف سه ماه از تاریخ 
ابلاغ این قانون دس��تورالعمل اجرایی افتتاح حساب ویژه تأمین سرمایه در 
گردش را تقدیم و به ش��بکه بانکی کش��ور ابلاغ کند؛ اما متأسفانه اقدامات 
مؤثری در عمل هنوز صورت نگرفته اس��ت.«؛ این س��خنان »غلامحس��ین 
ش��افعی« رئیس اتاق ایران در دی ماه ۱۴۰۰ و در دیدار با رئیس وقت بانک 
مرکزی است. شافعی در این جلسه از راه حلی قانونی سخن گفته و سخنانش 
را مستند به ماده ۲۱ قانون رفع موانع تولید کرده است. مشابه این سخنان 
را او همی��ن چند وقت پیش و ۶ آذر ۱۴۰۱ هم مطرح کرده و از »حس��اب 
ویژه« به عنوان یک راه حل نام برده اس��ت. رئیس اتاق بازرگانی ایران در این 
باره گفته اس��ت »افتتاح حس��اب ویژه برای تأمین پایدار سرمایه در گردش 
بنگاه های اقتصادی، یکی از تکالیف قانون رفع موانع تولید رقابت پذیر و مطالبه 
جدی بخش خصوصی اس��ت که می تواند گره از کار بنگاه های اقتصادی باز 
کن��د. اجرای ماده ۲۱ قانون رفع موانع تولید رقابت پذیر و ارتقای نظام مالی 
کشور که بر ایجاد »حساب ویژه« در شبکه بانکی کشور به منظور فراهم کردن 
سرمایه در گردش پایدار برای واحدهای تولیدی و اقتصادی تأکید می کند، 
مطالبه جدی بخش خصوصی است و این اقدام می تواند گره از چالش تأمین 

مالی بنگاه های اقتصادی بگشاید.«

چرا»حسابویژه«قانونرفعموانعتولیداجرایینمیشود؟

ضرورت تغییر قانون کار متناسب با منافع کارفرما و کارگر
آنچهدرجلسههماندیشیفعالاناقتصادیآذربایجانشرقیبااعضایکمیسیوناجتماعیمجلسگذشت؛

سخنگوی سازمان فضایی ایران اعلام کرد؛

آمادگی سازمان فضایی برای استقرار بالن مخابراتی در مناطق زلزله زده
سرپرست سازمان ملی زمین و مسکن خبر داد:

تحویل ۱۴۰ هزار هکتار زمین منابع طبیعی برای مشارکت در طرح نهضت ملی مسکن

س�خنگوی س�ازمان فضایی ایران ب�رای اس�تقرار بالن 
مخابرات�ی در مناطق زلزله زده بن�در کنگ، اعلام آمادگی 

کرد.
به گزارش ایرنا، »حس��ین دلیریان« سخنگوی سازمان فضایی 
ایران با انتش��ار توییتی از آمادگی س��ازمان فضای��ی ایران برای 

استقرار بالن مخابراتی در مناطق زلزله زده بندر کنگ خبر داد.
وی گفت: اگرچه زیرساخت های ارتباطی در زلزله ۵.۷ ریشتری 
در بندر کنگ، آسیب ندیده، اما سازمان فضایی ایران آمادگی دارد 
در صورت نیاز، بالن های مخابراتی هوشمند که توسط پژوهشگاه 
فضایی ایران ساخته شده و دارای ایستگاه کنترل و سکوی پرواز متحرک هستند را به منطقه اعزام و مشکلات 

احتمالی مردم را مرتفع کنند.
ب��ه گ��زارش ایرنا از وزارت ارتباطات، در پی وقوع زلزله ای به بزرگی ۵.۷ ریش��تر در بندر کنگ شهرس��تان 
بندرلنگه در استان هرمزگان، تیمی از کارشناسان و متخصصان حوزه ارتباطات برای بررسی آخرین وضعیت 

ارتباطی شبانه عازم منطقه شدند.
»اح��د قویدل« مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات اس��تان هرمزگان در گفت وگو با خبرنگار مرکز روابط 
عمومی و اطلاع رس��انی وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، از برقرار و پایدار بودن ارتباطات در محل وقوع 
زلزله خبر داد و گفت: هم اکنون کلیه ارتباطات در منطقه زلزله زده پایدار است، اما نظر به بروز قطعی شبکه 
برق سراسری در برخی نقاط و با توجه به تجربیات گذشته، تعدادی دیزل ژنراتور سیار تامین شد تا در صورت 

عدم تاب آوری، باطری های پشتیبانی، از تجهیزات مذکور استفاده و وارد مدار شوند.
بنا به گزارش های رس��می، این زمین لرزه مهیب خوش��بختانه خس��ارت جانی و مصدومیتی در پی نداشته 
است. شبکه های لرزه نگاری مرکز لرزه نگاری کشوری مؤسسه ژئوفیزیک دانشگاه تهران در ساعت ۱۸:۴۷:۴۳ 
دقیق��ه عصر روز چهارش��نبه ۹ آذرماه این زمین لرزه را ثبت کردن��د. مختصات این زمین لرزه که در عمق ۱۶ 

کیلومتری زمین رخ داده، ۲۶.۷۰ درجه عرض جغرافیایی و ۵۵.۲۵ درجه طول جغرافیایی ثبت شده است.
این زمین لرزه در ۳۴ کیلومتری کنگ، ۴۱ کیلومتری بندرلنگه و ۴۳ کیلومتری بندر خمیر استان هرمزگان 

رخ داده است.

سرپرس�ت سازمان ملی زمین و مس�کن از تحویل ۱۴۰ 
هزار هکتار زمین از منابع طبیعی در یک س�ال گذش�ته 
خب�ر داد که مراح�ل انتق�ال را برای مش�ارکت در طرح 

نهضت ملی مسکن می گذراند.
به گزارش ایرنا از پایگاه خبری وزارت راه و شهرسازی، »ارسلان 
مالکی« در نشست با سرپرست وزارت راه و شهرسازی و معاونان 
این وزارتخانه اظهار کرد: بر اساس قانون جهش تولید مسکن در 
کش��ور باید طی چهار سال، چهار میلیون واحد مسکونی ساخته 
ش��ود که س��ازمان ملی زمین و مسکن تأمین زمین مورد نیاز را 

عهده دار است. سرپرست سازمان ملی زمین و مسکن بیان داشت: در یک سال گذشته ۱۴۰ هزار هکتار زمین 
از منابع طبیعی تحویل گرفته ش��ده که مراحل تبدیل آن با همکاری ش��ورای عالی شهرسازی و معماری در 
حال انجام است. وی افزود: طرح های حمایتی مسکن و تحقق وعده دولت در سازمان ملی زمین و مسکن با 
تأمین مالی برای این طرح ها و تکمیل خدمات روبنایی و زیر بنایی در دست انجام است و بر این اساس مولد 

سازی دارایی های این سازمان بنابر تکالیف قانونی از مأموریت های پیش روز خواهد بود.
سرپرست سازمان ملی زمین و مسکن مأموریت دیگر این سازمان را اتمام پروژه های نیمه تمام مسکن مهر و 
تکمیل خدمات روبنایی این طرح برشمرد و یادآور شد: پروژه های مشارکتی ساخت مسکن نیز بخش دیگری 

از امور در حال انجام در این سازمان است که به جدیت پیگیری خواهد شد.
مالکی اظهار داش��ت: حفاظت و مس��تند سازی املاک و مس��تغلات با حدنگار که در تفاهم با سازمان ثبت 
اس��ناد واملاک تسریع شد از دیگر مأموریت های س��ازمان ملی زمین و مسکن است که در سال های گذشته 

این موضوع مفغول مانده است.
وی توضیح داد: مکانیزه کردن مدیریت پروژه ها و نظارت بر آن ها طبق نظام س��نتی پیش می رود که باید 

تغییر یابد و حتما به سامانه مدیریت زمین و ثبت اراضی و مستغلات نیاز داریم.
سرپرس��ت سازمان ملی زمین و مس��کن تأکید کرد: این اراده درهیأت مدیره و معاونان سازمان برای انجام 
مأموریت های محوله وجود دارد و برای تسریع همکاری با معاونت ها و سازمان و شرکت های تابعه وزارت راه 

و شهرسازی و سازمان ها خارج از وزارتخانه برای تسریع و انجام وظایف محوله ادامه خواهد یافت.

 ورود جدی شهرداری تبریز به مسائل
 فرهنگی و اجتماعی در سال ۱۴۰۲

عصرآزادی:  ش�هردار تبریز گفت: دیدگاه جامعه معلولان شهر برای ما مهم بوده و 
نیازمند حضور و مشارکت آنها در مدیریت شهر هستیم.

عصرآزادی - سید سعید پیمان؛ یعقوب هوشیار ظهر امروز در آیین گرامیداشت روز جهانی 
معلولان، ضمن تبریک این روز به جامعه معلولان شهر  اظهار کرد: تبریز به پشتوانه انسان های 
بزرگ س��اکن در این ش��هر عنوان شهر اولین ها را گرفته است که در ادوار مختلف تاریخ قابل 

اتکا و منشأ اثر و جریان بوده اند.
وی با بیان اینکه دیدگاه ش��هرداری ها در گذشته خدماتی بوده است، افزود: نهاد شهرداری 
برآمده از دل مردم و ش��هرداران کارگزاران منتخب مردم هس��تند و در این راستا باید یکی از 

وجوه فعالیت های شهرداری کارکرد اجتماعی باشد.
شهردار تبریز با اشاره به خلأ موجود در حوزه فرهنگی و اجتماعی خاطرنشان کرد: در سال 
آین��ده علاوه بر اجرای وظایف ذاتی خ��ود، تلاش داریم در حوزه های فرهنگی و اجتماعی نیز 
نمود جدی و چش��مگیر داشته باشیم. وی اس��اس کار فرهنگی و اجتماعی در شهر را حضور 
و مش��ارکت مردم معرفی کرد و یادآور ش��د: تمامی شهروندان باید با حضور و مشارکت خود 
پیگیر موضوعات و اتفاقات این شهر باشند و در این بین همراهی و مشارکت جامعه معلولان 
شهر برای ما ارزشمند است. آیین گرامیداشت روز جهانی معلولان به همت اداره کل سلامت 
و امور اجتماعی ش��هرداری تبریز با حضور رؤسای کمیسیون  عمران، حمل و نقل و ترافیک و 
کمیس��یون فرهنگی اجتماعی شورای اسلامی شهر تبریز، مدیران شهرداری تبریز، جمعی از 

نام آوران معلول شهر و خانواده های آنها برگزار شد.

وزیر صمت:

تاکنون ۲ هزار واحد تولیدی احیا شده است
وزیر صنعت، معدن و تجارت درمورد دس�تور رئیس جمهور برای احیای واحدهای 
راک�د گفت: ای�ن موضوع تبدیل به یک پ�روژه در خصوص معادن و صنایع ش�ده و 

تاکنون موفق شده ایم تا ۲ هزار واحد را احیا کنیم.
به گزارش ایرنا، س��ید رضا فاطمی امین در حاشیه اختتامیه فصل سوم برنامه »میدون« در 
جمع خبرنگاران در پاسخ به سؤالی در مورد حمایت های ناکافی از واحدهای تولیدی و تعیین 
سطح اعتبارات افزود: این حرف به نوعی درست است. در کشور تنوع در مصارف و کسب وکارها 
و محدودی��ت در مناب��ع داریم. این نبود توازن را باید با کارهای خلاقانه جبران کنیم. مثلًا در 
بحث منابع مالی ۲ کار را با بانک مرکزی و وزارت اقتصاد آغاز کردیم؛ یکی از این کارها تأمین 

مالی زنجیره ای است که بهره وری منابع مالی را افزایش دادیم.
وی ادامه داد: این کار از سال گذشته آغاز شده و باید تقویت شود و اقدام دوم این است که 
جلوی انحراف منابع مالی از تولید را بگیریم تا کسی نتواند منابع را به اسم تولید بگیرد و جای 
دیگر هزینه کند. پاسخ اصلی این است که روش هایی به کار ببریم که با همین منابع موجود 
بتوانیم حمایت از واحدهای تولیدی را انجام دهیم. فاطمی امین همچنین در خصوص آخرین 
وضعیت واردات خودرو گفت: هماهنگی ها انجام ش��ده و اکنون یک ماه اس��ت که شرکت های 
واردکننده درگیر کار اجرا ش��ده اند. تأخیر موجود به این دلیل اس��ت ک��ه واردکننده باید به 

مذاکره بپردازد و قرارداد منعقد کند. در این میان مانعی از سمت ما وجود ندارد.
وزیر صمت همچنین در خصوص تکمیل س��امانه تجارت گفت: این کار وس��یع آغاز ش��ده 
و ب��ا تمام واحدهای تولیدی وارد مذاکره ش��ده ایم تا تمام تولید خ��ود را در آن ثبت کنند تا 
وضعی��ت تولید را به لحظه رصد کنیم. اکنون ارتباطات با گمرک برقرار اس��ت و داده هایی را 
می خواهیم تا این س��امانه را تکمیل کنیم. وی در پاسخ به سؤالی در خصوص ارزیابی خود از 
برنامه »میدون« افزود: این برنامه تجربه خوبی در پیوند اقتصاد و رس��انه بود و اتفاقات خوبی 

در مدت سه فصل آن رخ داد.


